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NOVINY PRO VENKOV NA POMEZÍ JIŽNÍCH A ZÁPADNÍCH ČECH

20 let demokracie 
v Čechách

Dne 17. listopadu jsme si připo-
mněli 20 let od  sametové revoluce 
v  tehdejším Československu. Bilan-
cujeme, co vše se změnilo za ty roky 
od  pádu socialismu. Často vzpo-
mínáme, jak jsme mohli tenkrát žít 
třeba bez mobilních telefonů, když 
dříve ve vsi byl jen jeden telefon, a to 
ještě na  kličku. Také vzpomínáme 
na fronty v obchodech, na nedostat-
kové zboží, když dnes jsou markety 
plné zboží všeho druhu. Každá doba 
má své klady a zápory, v každé době 
lidé chodili do práce, bavili se, pro-
stě žili svůj každodenní život. Dnešní 
doba je velmi hektická a rychlá, stále 
se pospíchá, nemáme na nic čas. Dou-
fám, že se už brzy dočkáme klidnější 
doby, abychom náš život užili v klidu 
v rodině a zaměstnání, při hezkém 
kulturním zážitku, nebo při procházce 
přírodou v našem okolí. Ať se nám 
všem dobře daří!� VH

Z masopustního veselí…

Křemílek s Vochomůrkou na zbrusu novém fotoaparátu vytvářeli věrná 
masopustní fota. PKČ

Masopustní družina na počátku své pouti. Chanovice mají stále více domů, 
proto se na přístí rok hledají posily do masopustního průvodu. Šance pro každého.

Chanovický skanzen
rozšiřuje v roce 2010 návštěvní dobu

Rok�2009�opět�potvrdil�vzrůstající�zájem�veřejnosti�o návštěvu�skanzenů�
v České�republice.�Návštěvnost�vzrostla�oproti�předchozímu�roku�i v Expo-
zici�lidové�architektury�v Chanovicích.

Vedení�Vlastivědného�muzea�Dr. Hostaše�v Klatovech�proto�rozšiřuje�
sezónní�provoz�s průvodcem�v době�víkendů�v měsíci�květnu.�Květen�2008�
a 2009�totiž�překvapivě�dokázal�rychlý�nástup�turistické�sezóny�a nově�ob-
jevenou�zálibu�v českých�památkách.

Otevírací doba
sezónní�provoz�s průvodcem
květen sobota a neděle 1000–1200 a 1300–1700 hodin
červen–září úterý–neděle 1000–1200 a 1300–1700 hodin

Mimo otevírací dobu je návštěva (nad 10 osob) možná na základě předchozí 
domluvy se správcem skanzenu na telefonním čísle 721 721 908. Vstupné�na-
dále�ve výši�20�Kč�a 10�Kč�(snížené�děti,�důchodci�apod.)

Expozice lidové architektury v Chanovicích
Záchranný�projekt�pro�ohrožené�objekty�lidového�stavitelství�v terénu�

jihozápadních�Čech.
Prezentace�dobových�forem�bydlení,�zemědělských�činností,�podomácké�

výroby�a řemesel�na vesnici�v období�druhé�poloviny�18.�století�až�první�po-
loviny�20.�století.

Kontakt a info
Libor�Kodýdek,�Expozice�lidové�architektury�v Chanovicích,�Chanovice�
čp.�133,�341�01�Horažďovice;�telefon�376�323�525,�721�721�908,�muzeum.kla-
tovy@tiscali.cz.

Soutěž amatérských fotografů

Obec a její lidé
Panoráma,�občanské�sdružení�pro�

venkov�na pomezí�jižních�a západ-
ních�Čech,�vyhlásilo�v listopadu�loň-
ského�roku�12. ročník�soutěže�ama-
térských�fotografů�„Obec�a její�lidé“.�
Cílem�této�soutěže�je�zachycovat�oso-
bitost�lidí�a pestrost�života�v oblasti�
mezi�městy�Nepomuk–Blatná–Ho-
ražďovice.

Témata pro tento ročník jsou
1.�Setkání�generací�(lidé,�věci,�čin-

nosti)
2.�Hra�a hraní,�hráči�i herci
3.�Svět�v pohybu

Uzávěrka�12.�ročníku�je�10.�října�
2010;� vyhodnocení� soutěže� a  ver-
nisáž�výstavy�pak�v sobotu�6.�listo-
padu�2010�od 15.00�hodin�na zámku�
v Chanovicích.

Podrobnosti� a  další� informace�
o  soutěži� lze� získat� na  adrese� Pa-
noráma,� o.  s.,� Chanovice� čp.�1,�
341�01�Horažďovice�nebo� telefonu�
376 514 345,�724 181 625�či�e-mailu�
evasm@email.cz.

Velikonoční koncert
V sobotu�27.�března�v 18�hodin�u nás�poprvé�vystoupí�smíšený�pěvecký�

sbor�ze�Železné�Rudy.�Sbor�byl�založen�v říjnu�2006�skupinou�nadšenců,�kteří�
buďto�dříve�ve sborech�působili,�nebo�jsou�aktivními�hudebníky.�V současné�
době�má�sbor�23�členů�z Čech�a sousedního�Bavorska.�Od nácviku�koled�
pro�první�vystoupení�postupně�přešel�k náročnějšímu�repertoáru.�Během�
tří�let�existence�se�počet�skladeb�rozrůstal,�v současnosti�se�jedná�o více�než�
45�skladeb�různého�zaměření.�Sbor�má�v repertoáru�úpravy�lidových�písní,�
tvorbu�Janáčka,�Dvořáka,�Lukáše,�Sommera,�české�i světové�skladby�sakrál-
ního�i světského�charakteru.�Sbor�spolupracuje�s tělesy�ze�Sušice,�Horažďovic,�
Klatov,�Zwieselu.�Sbormistrem�je�od počátku�Martin�Červenka,�absolvent�
plzeňské�konzervatoře,�kde�nyní�studuje�skladbu�a na Západočeské�univer-
zitě�v Plzni�sbormistrovství.�Mezi�členy�souboru�patří�také�pan�Mgr. Karel�
Löffelmann,�který�působil�jako�učitel�v letech�1962–1967�na chanovické�zá-
kladní�škole.� B.Leg

Již�hezkou�řádku�let�jezdí�do naší�
vsi�pojízdná�prodejna,�autobus,�který�
řídí�pan�Houdek�a sám�je�také�vedou-
cím�a prodavačem.

Pamatuji�si�na roky,�kdy�po vsích�
jezdily�pojízdné�prodejny� Jednoty.�
Většinou�přivezly�jen�to�nejnutnější:�
chleba,�pečivo,�mléko�a něco�z toho,�
co�hospodyně�potřebují�do kuchyně.

Pan�Houdek�k nám,�do Nové�Vsi,�
přijíždí� vždy� v  sobotu� dopoledne.�
Jakmile�zazní�klakson�jeho�autobusu,�
jakoby�vydal�pokyn�ke startu.�V cha-

Pojízdná prodejna pana Houdka
lupách�se�otevírají�branky�a hospo-
dyně�(v létě�i chalupáři)�vyrážejí,�ob-
těžkány�taškami,�vozíky�a bednami�
s prázdnými�lahvemi�od piva.

A  teď� k  sortimentu,� který� pan�
Houdek�přiváží.�Za něj�by�se�nemu-
sela�stydět�ani�středně�velká�prodejna.�
Najdeme� tu� spoustu� rozmanitého�
zboží�od mléčných�výrobků,�koření,�
pečiva,�ovoce�a zeleniny,�sladkostí,�
lahůdek,�nejrůznějších�druhů�„pití“�
od  minerálek� přes� pivo� a  alkohol.�
Na pultíku,�kde�váží,�má�připravené�
čerstvé�voňavé,�jemně�nakrájené�uze-
niny�všech�druhů,�párky�a vůbec�vše,�

na co�lze�jen�pomyslet.�Koupíte�si�tu�
žárovku,� prací� prostředky,� PEPO�
a krmivo�pro�psa�i kočku.

Samozřejmě,�že�je�to�jen�část�sorti-
mentu,�který�pan�Houdek�do vsi�při-
váží.�Kdybych�chtěla�vše�vyjmenovat,�
asi�by�to�nešlo�otisknout.

Čtrnáct� dnů� před� Vánoci� pan�
Houdek�každému�zákazníkovi�roz-
dal�provozní�dobu�platnou�do konce�
roku,�na níž�bylo�i pěkné�blahopřání.�
Na ní�jsem�se�dozvěděla,�kolika�ob-
cemi�jeho�zbožím�nacpaný�autobus�
projíždí.�Vyjmenovat�je�nelze,�ale�je�
jich�přesně�dvacet�tři.

Na závěr�ještě�musím�říci,�co�pan�
Houdek�ten�den�nemá,�příští�týden�
určitě�přiveze.

Přijíždí�za každého�počasí,�ve vy-
sokých�závějích,�které�každou�zimu�
Novou�Ves�obkličují,�v dešti�i při�ná-
ledí.�A také�se�stalo,�že�když�měl�au-
tobus�poruchu,�přijel�pan�Houdek�
osobním�autem�s přívěsným�vozíkem.

A  jeho� přístup� k  nám,� zákazní-
kům?�Ochota,�laskavost,�vstřícnost,�
která�z některých�českých�obchod-
níků�občas�mizí.

Pane�Houdku,�veliký�dík!
Za novoveské�ANNA�CIBULKOVÁ

Pracovně-naučné pobyty v Chanovicích pro mládež a mladé lidi
kulturnímu�dědictví“�je�svépomocné�
a dobrovolnické�budování�chanovic-
kého�skanzenu,�resp.�Expozice�lidové�
architektury,�a to�od roku�1994.�V te-
rénu�jihozápadních�Čech�tak�bylo�za-
chráněno�přes�dvacet�ohrožených�ob-
jektů,�z nichž�již�15�bylo�znovu�po-
staveno�při�severozápadním�okraji�
obce�Chanovice�a další�objekty�čekají�
na svoji�šanci�v depozitářích�muzea.

Pracovně-naučné� pobyty� se� ko-
nají�od dubna�do listopadu�o víken-
dech�jedenkrát�za tři�týdny,�v době�
prázdnin�dva�týdny�na jejich�začátku�
a konci.�V roce�2010�půjde�přede-
vším� o  znovupostavení� roubené�
obytné�chalupy�z Těšetin�a roubené�
stodoly� z  Příkosic,� údržbu� stávají-
cích�ploch�a nemovitostí,�pokračo-
vání�projektu�záchrany�původních�
druhů�ovocných�a okrasných�dřevin

Kontakt�a info:�Mgr. Luboš�Smo-
lík,�Vlastivědné�muzeum�Dr. Hostaše�
v Klatovech,�Hostašova�1,�339�01�Kla-
tovy� IV.;� 376�316�011,� 737�061�235,�
muzeum.klatovy@tiscali.cz,� smoli-
kovi.chan@tiscali.cz.

Pracovně-naučné�pobyty�v Chano-
vicích�pro�mládež�a mladé�lidi�orga-
nizuje�klatovské�muzeum�již�dvacet�
let.�V srpnu�1990�začaly�tyto�aktivity�
při�vyklizení�interiéru�i sanací�exteri-
éru�barokního�špýcharu.�V následu-
jících�letech�pokračují�projekty�mu-
zea,�následně�také�muzejního�spolku�
Vlastivědné�společnosti�REGIO,�např.�
stavební�údržbou�již�zmíněného�špý-

charu�z roku�1740,�pomocí�při�reali-
zaci�různých�záchranných�archeolo-
gických�výzkumů,�pracemi�na očistě�
a základní�konzervaci�získaných�sbír-
kových�předmětů�z oboru�národopisu,�
řemesel�a zemědělství�či�na údržbě�
nemovitostí�ve správě�Vlastivědného�
muzea�Dr. Hostaše�v Klatovech.

Asi�tou�největší�aktivitou�horizon-
tálního�tématu�„Mládež�na pomoc�



Kulturní a společenské akce
jaro 2010
čtvrtek 18. března� Rukodělný seminář�s Mgr. Ivou�Siebero-

vou�na velikonoční�téma
sobota 27. března v 1800 hod.� Železnorudský smíšený sbor�–�Veliko-

noční�koncert
neděle 4. dubna v 1400 hod.� Turnaj�ve voleném�mariáši�o Mistra�Cha-

novic,�Kulturní�dům�Chanovice
sobota 24. dubna� Pouť ke sv. Vojtěchu,�slavnost�u kaple�

a pramene�sv.�Vojtěcha,�sváteční�spole-
čenské�setkání�v Újezdě�u Chanovic

pátek 30. dubna� Stavění máje a pálení čarodějnic
sobota 15. května 1000–1800 hod.� Toč se a vrč můj kolovrátku�aneb�Den�

textilií,�tradičních�techniky�ve skanzenu
sobota 15. května 14oo hod.� Tvůrčí skupina P 89 Plzeň,�výstava�vý-

tvarníků�z Plzně�a z Plzeňska,�zámecký�
areál,�do 30. 6. 2010.

Z let�1770–1790�pocházela�první�
maličká�kaplička�na návsi�se�sochou�
P. Ježíše�v okovech,�prý�ze�zrušeného�
kláštera�ve Velkém�Boru�za císaře�Jo-
sefa�II.,�za rychtáře�z Barnášoc�dvora.�
Tato�kaple�byla�malá�a dřevěná.

Roku�1900�byla�na místě�původní�
kapličky�postavena�nová�kaple�roz-
měrů�5�na 4�metry.�O stavbě�se�za-
choval�zápis�ve věžičce:�„Léta Páně 
1900 za panování císaře a krále Fran-
tiška Josefa I. byla tato kaple ke cti 
a  chvále Boží nákladem 524 zlaté 
rakouské měny (1 048 Korun) vysta-
věna! Stavba byla postavena za obec-
ního starosty Václava Makrlíka, vel-
koborského p.  faráře Gustava No-
žičky. Rok ten byl suchý a málo úrodný. 
Na stavbu dohlížel p. Daniel Mayer, 
stavitel z Horažďovic. Práci klempíř-
skou provedl p. Jan Protiva z Horaž-
ďovic. Dovoz a stavbu provedl Josef 
Zábranský z Jetenovic. Obec čítá 350 
důší římských katolíků.“�Psáno�v Je-
tonovicích�4.�srpna�1900.�Milost�tvá�
provázej�kroky�naše.�Psal�Karel�Mak-
rlík,�student�„reálky“�v Písku.

Pro� novou� kapli� vyřezal� sochu�
Pany�Marie�v životní�velikosti�zdejší�
rodák�Jan�Kába,�(čp. 54)�tehdy�30letý.�

Byl�z rodiny�obecního�pastýře.�Ze-
mřel�r.�1954�jako�84letý.

V  červnu� 1915� udeřil� do  kaple�
blesk�a poškodil�strop.�Roku�1918�
byl� rekvírován� zvonek.� Povodně�
r. 1925–1926�narušili�základy�nato-
lik,�že�se�přestalo�i zvonit�(strach�ze�
zřícení).�V létech�1931–1932�byly�ná-
vrhy�na stavbu�nové�kaple.

4.�listopadu�byl�na valné�hromadě�
občanů�v kapli�zvolen�stavební�pří-
pravný� výbor,� ve  složení:� Tomáš�
Hůlka�čp. 21�předseda,�Josef�Pihera�
čp. 33�starosta�obce,�Josef�Hata�čp. 30�
pokladník,�Václav�Pihera�čp. 33�jed-
natel,�Václav�Korbel�čp. 27,�Josef�Lá-
vička�čp. 29,�Václav�Hata�čp. 6,�Vác-
lav�Mašek�čp. 4,�Václav�Barnáš�čp. 48,�
Antonín�Kába�čp. 23,�František�Kába�
čp. 2,�Josef�Ouředník�čp. 39.

10.�ledna�1936�bylo�stavební�po-
volení�doručeno.�2.�března�1936�se�
začalo�s bouráním�staré�kaple.�V ten�
čas�byl�zvonek�umístěn�na lípě�u Kar-
šíkoc,�kde�se�zvonilo.�5.�května�1936�
byl�posvěcen�základní�kámen.�V ne-
děli� 2.  srpna� 1936� se� konalo� slav-
nostní� posvěcení� nové� kaple.� Roz-
počet�na kapli�30�000�Kč.�Rozměry�
délka�15�m,�šířka�6�m,�výška�stropu�
6�m,�výška�věže�16�m.

V roce�1990�musela�být�krytina�
a krov�věže�(poškozené�vichřicí)�se-
jmuta�a nahrazena�novým�krovem�
a  měděným� plechem.� Nový� krov�
zhotovili� tehdy� ještě�mladí� jeteno-
vičtí�tesaři.

Podle�informací�ze�srazu�rodáků�
v Jetenovicích�v roce�2009�sepsal

V. HÁJEK

Kaple v Jetenovicích

Neexistuje nic skutečně cenného, 
čeho může být dosaženo bez práce 
a námahy.� Joseph�Addison

Tato� velice� moudrá� slova� uzná�
pouze�ten,�kdo�již�prošel�nejednou�ži-
votní�zkušeností.�Myslím,�že�většina�
z vás,�kteří�čtete�tyto�řádky,�mi�dáte�
za pravdu.�Při�ohlédnutí�za starým�
rokem�si�jistě�vzpomenete�na slasti�
i strasti�uplynutého�období.�A co�nás�
asi�čeká�letos?�Zapomeňme�na tra-
gické�zprávy�z Novy,�Primy�a ze�všech�
ostatních�médií�a začněme�od sebe.�
Ano,�od sebe,� třeba� jen� tím,�že�co�
nechceme,� aby� jiní� činili�nám,�ne-
čiňme�my�jim.�Zkusme�každý�den�
začít�s úsměvem,�nekritizujme,�ne-
záviďme�a řekněme�si,�co�bychom�
mohli� společně� podniknout,� aby�
nám�bylo�prostě�jen�dobře?.�Ne�bla-
hobytně,�jen�dobře.�My�se�o to�v Ka-
dově�v tomto�roce�společně�s obec-
ním�zastupitelstvem�pokusíme.

A jak začneme a v čem pokraču-
jeme?
•� S  pomocí� Czech� POINTu� vám�
u nás�na úřadě�pořídíme�na požá-
dání� výpis� z  katastru� nemovitostí,�
z rejstříku�trestů,�z obchodního�rejst-
říku,�zkonvertujeme�zprávu�z datové�
schránky�apod.
•� Můžete�si�u nás�nechat�ověřit�pod-
pis�či�listinu.
•� Podali� jsme� žádosti� o  dotace�
do POV�2010�na opravu�návesního�
tarasu�v Kadově,�který�se�začíná�s po-
mocí�mravenců�i projíždějících�ka-
miónů�pomalu�rozpadat�a na úroky�
z  úvěru;� do  MAS� SOB� za  obec�
na dostavbu�bezdrátového�rozhlasu,�
za SDH�Kadov�na dovybavení�tech-
nikou;� společně� s  Římskokatolic-
kou�farností�Kadov�na opravu�var-
han�v kostele�sv.�Václava�v Kadově;�
do  Státního� fondu� životního� pro-
středí�na opravu�Sázky�ve Lnářském�
Málkově�a připravujeme�další.

•� Stále� jednáme� o  letišti� Tchořo-
vice�a zdá�se,�že�je�vše�na dobré�cestě�
k úspěšnému�zakončení.
•� Pracujeme�na pozemkových�úpra-
vách,�nyní�již�ve všech�katastrálních�
územích�naší�obce.
•� Špatnou� zprávou� je,� že� se� bude�
ve Lnářském�Málkově�zavírat�obchod�
s potravinami,�a proto�hledáme�no-
vého�nájemce,�který�by�o toto�měl�
zájem.
•� Snažíme�se�ve spolupráci�s úřadem�
práce�vytvářet�místa�pro�veřejně�pro-
spěšné�práce.

Stále�trvá�veřejná�sbírka�na opravu�
varhan� a  interiéru� kostela� sv.� Vác-
lava� v  Kadově.� Za  tímto� účelem�
byl�zřízen�účet�u České�spořitelny�
č.�0578�065�329/0800,� kde� se� shro-
mažďují�finance�z vyhlášené�veřejné�
sbírky�a kam�může�přispět�každý,�kdo�
má�zájem.�Děkujeme�všem,�kteří�při-
spěli�a předem�všem,�kteří�se�přispět�
chystají.

Všechno,�co�se�u nás�děje,�můžete�
sledovat�na našich�www�stránkách�
www.kadov.net.

Za obec�Kadov
VLADIMÍRA�TOMANOVÁ

Prosincový�program�byl�u nás�cel-
kem�nabitý�různými�akcemi,�pořáda-
nými�různými�subjekty,�ať�už�to�byl,�
kdo�to�byl,�patří� jim�za to�srdečný�
dík!�Všechny�akce�přispěly�k předvá-
noční,�vánoční�i povánoční�a novo-
roční�pohodě.�Začněme�pravidelným�
zpěvem�koled�u vánočního�stromku�
na návsi�ve Vrbně,�dále�jsme�mohli�
posedět�při�besedě�u krbu�v Hospodě�
ve Vrbně,�tamtéž�jsme�si�mohli�vá-
noční�dekoraci�vytvořit�nebo�koupit.�
Ve Vrbně� jsme�mohli� též�společně�
zavzpomínat� se� Štěpánem� Rakem�
na pana�Mahela…�Bylo�toho�dosti.�
A všechny�akce�byly�hojně�navštěvo-
vané.� v. t.

Koncem ledna jsme se zúčastnili slavnostního ukončení zimního semes-
tru virtuální univerzity třetího věku v Kasejovicích. Téměř 150 přítomných 
seniorů z 12 konzultačních středisek vyslechlo zajímavou přednášku pana 
Doc. RNDr. Martina Šolce o orlojích. Po předání pamětních listů a společném 
obědě jsme navštívili muzeum v židovské synagoze a zámek Lnáře. Budeme 
dlouho vzpomínat na příjemný zážitek. Senioři, přidejte se! B. Leg.

Zahorčičky. Historie a současnost
Obec�Hradiště�připravila�na ob-

dobí� let�2008–2010�ediční�projekt,�
kterým�zmapuje�minulost�a součas-
nost�svých�místních�částí.

V roce�2008�u příležitosti�780.�vý-
ročí�od první�písemné�zprávy�a set-
kání�rodáků�vydala�nejdříve�osmde-
sáti�stránkovou�tiskovinu�Hradiště.�
Historie� a  současnost;� v  prosinci�
loňského�roku�pak�vyšla�útlá�publi-
kace�Zahorčičky.�Historie�a součas-
nost.�V letošním�roce�uzavře�projekt�
monografie�o Bezděkovu.

Vydání�publikací�sleduje�sumari-
zaci�základních�historických�infor-
mací� a  jejich� poskytnutí� místním�
občanům,�rekreantům�a hostům,�ale�
také�zájemcům�o regionální�historii;�
zároveň�je�to�i výzva�pro�další�shro-
mažďování�a reprodukování�dokladů�
k dějinným�faktům�a vývoji�Hradišť-
ska.

Kontakt,�info�a prodej�publikací:�
Obec� Hradiště,� Hradiště� čp.  62,�
335�344�Kasejovice;�371�603�656;� e-
mail�obec.hradiste@blatna.net.

Střípky z Kadova, Pole, Lnářského 
Málkova, Vrbna a Mračova

Příklady 
úspěchů žáků 
Chanovické školy
2009� 3.� místo� v  soutěži� okresní�

úrovně:�Poznej�naši�školu�(SPŠ�
Strakonice)

� 6.�místo v krajském�kole�děje-
pisné�olympiády

2008� 2.�místo�v národním�projektu�
„MIŠí�děti�tvoří�reklamní�kam-
paň“,

� účast� v  okresním� kole� děje-
pisné�olympiády

2007� účast� v  mezinárodním� pro-
jektu�Sokrates�–�návštěva�Por-
tugalska

� účast�v okresním�kole�fyzikální�
olympiády

2006� návštěva�Itálie,�mezinárodní�
přátelský� zápas� fotbalových�
týmů

2005� účast�v krajském�kole�recitační�
soutěže

2004� 1.�místo�v národním�kole�sou-
těže�Netd@ys

2003� účast� na  mezinárodní� škole�
v litevské�Nidě

� 2.�místo�v krajském�kole�ma-
tematické�olympiády

2002� účast�v regionálním�kole�Kar-
lovarského�skřivánka

2001� účast�v národním�kole�země-
pisné�olympiády

Počet obyvatel obce Chanovice
Aktuální�počet�trvale�bydlících�obyvatel�v jednotlivých�částech�obce�Cha-

novice�k 31. 1. 2010�(v závorce�pro�srovnání�počty�z roku�1991):�Černice�31�
osob�(35),�Defurovy�Lažany�61�osob�(97),�Dobrotice�68�osob�(86),�Holko-
vice�92�osob�(116),�Chanovice�396�osob�(407),�Újezd�u Chanovic�64�osob�
(49).�Celkem�711�osob�přihlášených�k trvalému�pobytu.

Počet�obyvatel�v obci�je�posledních�deset�let�stále�kolem�sedmi�set.�Udržet�
tento�počet�pomáhají�i investice�a podpůrné�programy�obce.�Výstavba�vo-
dovodů,�plynovodů,�čističky�odpadních�vod,�nové�silnice,�podpora�na nový�
byt,�příprava�stavebních�parcel,�atd.�Bohužel�stále�velké�procento�mladých�
občanů�odchází�bydlet�a pracovat�do měst.�Proto�více�jak�polovina�domů�
v našich�vesnicích�je�přes�pracovní�týden�prázdná.�Jdu-li�v zimním�období�
po našich�vesnicích�v podvečer,�tak�svítí�každé�druhé�až�třetí�stavení.�Jen�pro�
přehled�počty�trvale�žijících�občanů�celkem�v našich�vesnicích�za posled-
ních�sto�padesát�let:�rok�1850/1666�lidí,�rok�1900/1503�lidí,�rok�1930/1326�
lidí,�rok�1950/1056�lidí,�rok�1970/866�lidí,�rok�1991/790�lidí.� PKČ

Obec Slatina
Částečný přehled příjmů a výdajů 
za rok 2009
Náklady�na odstranění�následků�po-
vodně� 126�787�Kč
Příprava�cyklostezky� směr�Chano-
vice� 62�428�Kč
Omítka�budovy�OÚ� 31�600�Kč
Oprava�střechy�na hasičské�zbrojnici
� 99�246�Kč
Omítka�hasičské�zbrojnice
� 77�000�Kč
Úprava�návsi� 50�527�Kć

Lesní�hospodářství
Příjem� 574�530�Kč
Výdej� 635�980�Kč

JR

Studánky a prameny

živé vody
Voda je zdrojem všeho života na ce-

lém světě. Studánky a prameny vody 
bývaly vždy uctívány a  udržovány 
v čistotě a pořádku, lidé si více vážili 
vodních zdrojů. Na loukách už dnes 
nenajdeme studánky, pamětníci vy-
práví, jak se voda pila brčkem z trávy 
a jak osvěžila. V Újezdě nad kapličkou 
sv. Vojtěcha se nachází místo na cestě, 
které v zimě nezapadne sněhem a ani 
nezamrzne, o tomto místě mi vyprá-
věla paní Pastorková. Letos je to také 
dobře vidět, jedná se zřejmě o pra-
meniště vody do studánky. Voda ze 
studánky stále proudí a přináší úlevu 
a zdraví, chraňme si toto bohatství.

VH

vitak
Poznámky k textu
Kde končí citace? Jsou uvozovky na správném místě?

vitak
Zvýraznění
PSČ



Obec Chanovice

Zastupitelstvo obce projednávalo

Rada obce Chanovice projednávala

•� Hospodářská� situace:� Příjem�
z přerozdělování�daňových�výnosů�
byl�roce�2009�o cca�15�%�nižší�než�
v roce�2008.�Proto�se�nepodařilo�spl-
nit�všechny�úkoly,�které�byly�v plánu.�
Obec�získala�mimorozpočtově�cca�
4�000�000�Kč�formou�dotací�na různé�
účely.�U každé�dotace�musí�mít�obec�
spoluúčast.�Starosta�vyjádřil�svůj�ná-
zor,�že�při�přerozdělování�daní�jsou�
menší�obce�diskriminovány.�Napří-
klad�město�Plzeň�dostane�6×�víc�fi-
nančních�prostředků�na občana�než�
obec�Chanovice�a daně�platíme�stejné.
•� Na obecním�úřadě�probíhají�kont-
roly�ze�strany�finančního�úřadu,�kraj-
ského�úřadu,�městského�úřadu�pově-
řeného�města�a dalších�institucí.�Jen�
během�listopadu�2009�proběhlo�pět�
kontrol:�dílčí�přezkoumání�hospoda-
ření�za rok�2009,�provoz�obecní�au-
tobusové�dopravy,�dotace�na datové�
schránky,�dotace�na CZEH�POINT,�
kontrola�DPH.
•� Obec� má� tři� stálé� zaměstnance:�
účetní� a  veškerá� administrativa�

–� Ivana� Straková,� pracovník� pro�
údržbu� obecního� majetku� a  další�
činnosti� –� Jakub� Fiala,� pracovník�
pro� provoz� tělocvičny� a  další� čin-
nosti�–�Karel�Salák.�Starosta�vyslovil�
pochvalu�a poděkování�za práci�paní�
Strakové�a panu�Fialovi.�Zároveň�po-
děkoval�za celoroční�spolupráci�paní�
Věře� Šmatové.� Dále� starosta� podě-
koval�občanům�za úklid�a údržbu�
ve  všech� vesnicích.� S  mnoha� pra-
cemi�se�obec�obrací�na občany.�Bě-

hem�roku�pracovalo�brigádně�v obci�
postupně� cca� sedmdesát� studentů.�
Po celý�rok�probíhá�v obci�řada�akti-
vit,�na kterých�spolupracují�občané�
a  spolky.� Okolí� oceňuje� množství�
a rozmanitost�činností.
•� Státní�fond�životního�prostředí�ČR�
předložil�Smlouvu�o poskytnutí�fi-
nanční�podpory�na dva�nové�vrty�pro�
pitnou�vodu�pod�Újezdem�u Chano-
vic.�Celkové�náklady�včetně�souvise-
jících�služeb�činí�536�000�Kč.�Podle�
smlouvy�by�90�%�z této�částky�uhradil�
Státní�fond�spolu�s prostředky�ze�stát-
ního�rozpočtu�a 10�%�by�hradila�obec.
•� Návrh� rozpočtu� pro� rok� 2010�
byl� k  dispozici� na  internetových�
stránkách� a  na  veřejných� vývěs-
kách.�Po projednání�byly�schváleny�
vyrovnané�příjmy�a výdaje�ve výši�
9�596�534�Kč.
•� Projednána�cena�vodného�a stoč-
ného�z veřejné�sítě�v obci.�V Holko-
vicích�bude�cena�pitné�vody�shodná�
s cenou�ve Velkém�Boru,�odkud�je�
vesnice�zásobována.�U odběratelů�zá-
sobovaných�z vodojemu�Chanovice�
je�cena�vodného�25,01�Kč�za 1�m³.�
Cena�stočného�je�pro�přímé�uživatele�
i pro�občany�z vesnic�obce�17,40�Kč�
za 1�m³.�Poslední�dva�roky�se�ceny�
neměnily.� Nyní� se� jedná� o  nárůst�
cen�2,3�%.�Jedná�se�jen�o provozní�
náklady�na vodohospodářská�zaří-
zení,�když�další� investiční�náklady�
jsou�hrazeny�z rozpočtu�obce.
•� V sobotu�2. 1. 2010�se�uskutečnil�
již� tradiční�pěší�pochod�pořádaný�

•� O ZŠ�a MŠ�Chanovice�vyšel�ob-
sáhlý�a podrobný�článek�v celorepub-
likových�Učitelských�novinách.�Zve-
řejněné� informace�o naší�škole�vy-
volaly�velmi�kladný�ohlas�v mnoha�
místech.
•� Veřejné�projednání�návrhu�územ-
ního�plánu�obce�Chanovice�proběhlo�
na  základě� výzvy� Odboru� územ-
ního� plánování� Městského� úřadu�
Horažďovice�22. 1. 2010.�Návrh�byl�
podrobně� několikrát� projednáván�
na veřejných�zasedání�zastupitelstva,�
předložen�cca�šedesáti�pěti�institucím�
a projednán�na odboru�územního�
plánování�pověřené�obce.�Po celou�
dobu�vytváření�jednotlivých�součástí�
byli�informováni�pravidelně�občané�
a vlastníci�pozemků.�Na počátku�byl�
dokonce�půl�rok�práce,�nad�rámec�
povinností�obce,�věnován�podrobné�
informovanosti�veřejnosti.�K předlo-
ženému�návrhu�byly�vzneseny�dvě�
námitky�a obě�k jedné�problematice.�
V návrhu� je�zanesena�možnost� sil-
ničního�obchvatu�Defurových�Lažan.�
Paní�Chalupná�a pan�Junek�podali�
námitku�k tomuto�návrhu.�Územní�
plán� obce� však� musí� respektovat�
vyšší�nadřazené�územně�plánovací�
dokumentace�a to�pro�Plzeňský�kraj,�
kde�je�tento�obchvat�rovněž�zanesen.
•� Účetnictví� roku� 2009� bylo� uza-
vřeno.� Dobíhá� inventarizace� ma-
jetku.�Od 1. 1. 2010�platí�nová�vy-
hláška�o účtování�územních�samo-
správných�celků.�Jedná�se�o náročnou�
práci�pro�účetní�obce.
•� Dle�informací�ze�státních�a kraj-

ských�institucí�bude�předpokládaný�
příjem�obcí�v roce�2010�bude�o cca�
20�%�nižší�než�loni.�Navíc�o některé�
dotace�nelze�žádat,�některé�jsou�po-
níženy.
•� Obec�Chanovice�je�členem�Sdru-
žení�obcí�na povodí�Hradišťského�
potoka� (předsednictví),� Sdružení�
Prácheňsko� (místopředsednictví),�
MAS�Pošumaví�(členství�ve výkonné�
radě),�Spolku�pro�obnovu�venkova�
ČR� a  Sdružení� měst� a  obcí� Plzeň-
ského�kraje.
•� Od  r.� 2002� do  r.� 2009� bylo� vy-
naloženo� na  výstavbu� rozhledny�
3�425�000�Kč.� Z  toho� 2�050�000�Kč�
činily� přímé� prostředky� z  dotací.�
1�375�000� činily� vlastní� prostředky.�
K tomu�byly�poskytnuty�další�dvě�do-
tace�obci�ve výši�cca�900�000�Kč,�které�
sice�byly�určeny�na jiné�výdaje,�avšak�
při�jejich�přidělování�byla�výstavba�
rozhledny�výrazně�brána�na zřetel.
•� V roce�2009�bylo�za obec�podáno�
devatenáct�žádostí�o dotace.�Pouze�
v jediném�případě�nebylo�ani�částečně�
vyhověno.�S přípravou�žádostí,�rea-
lizací�a závěrečným�vyhodnocením�
všech�akcí�byla�a  je�spojena�široká�
agenda,�která�je�nyní�dokončována.
•� Obec�musí�do konce�února�zajistit�
alespoň�jednu�zásahovou�jednotku�
sboru�dobrovolných�hasičů.�Jednotka�
musí�mít�alespoň�devět�členů.�Ti�bu-
dou�pravidelně�proškolováni�a budou�
se�podrobovat�pravidelným�zdravot-
ním�prohlídkám.�Proškolená�a vycvi-
čená�jednotka�pak�může�zasahovat�
u požárů,�živelných�pohrom,�apod.

•� V knihovně�v Chanovicích�a Hol-
kovicích� proběhla� metodická� kon-
trola�z Plzeňského�kraje,�dále�pro-
běhla�inventarizace�a školení.�Obě�
knihovnice�vyhotovily�roční�výkazy.�
Pokračuje� spolupráce� s  Městskou�
knihovnou�Horažďovice.
•� Pan�Houdek�požádal�o příspěvek�
na provoz�pojízdné�prodejny�ve výši�
33�000�Kč�na rok�2010.�Rada�obce�
souhlasí� s  vyplacením� příspěvku�
ve dvou�splátkách�za podmínky,�že�
budou�dodržovány�závazky�dle�žá-
dosti.
•� Pan�Kříž�z Klatov�připravuje�knihu�
o historii�Defurových�Lažan.�Náklad�
500�ks�o 104�stranách�bude�pořízen�
za 64�000�Kč.�V roce�2011�proběhne�
oslava�výročí�založení�SDH�Holko-
vice.�K tomuto�výročí�bude�připra-
vena�kniha�o historii�Holkovic�a bude�
postaven�jmenný�pomník�padlým�v 1.�
světové�válce,�ve spolupráci�s míst-
ními�hasiči.�Záměr�následně�pokra-
čovat�s vydáváním�historických�pub-
likací�jednotlivých�vesnic�obce.
•� Charita�vybrala�v Tříkrálové�sbírce�
v Chanovicích�6�764�Kč.�Celkem�vy-
brala� Charita� Horažďovice� na  ho-
ražďovicku�128�000�Kč.�Prostředky�
budou�použity�na dobročinné�účely.
•� Obec� Chanovice� doplatila� úvěr�
a uzavřela�potřebné�náležitosti.�Naše�
obec�nemá�žádný�dluh.
•� Policie�doručila�Obci�Chanovice�
protokol�o výslechu�svědka�týkající�se�
krádeže�v ZŠ�Chanovice�na I.�stupni.�
Policie�upozorňuje�na množení�krá-
deží�v regionu.

„Tak�jste�nám�zase�zdražili�ty�popel-
nice,“�vyslechneme�mnohokrát�první�
dva�měsíce�roku.�Ale�ono�to�není�jen�
tak.�Poplatek�za svoz�a likvidaci�od-
padů�nezahrnuje�jen�odvoz�odpadů�
z popelnic.�Odpadové�hospodářství�
je�řešeno�celorepublikově�dle�působ-
nosti�místních�úřadů.�V rámci�řádné�
likvidace�odpadů�zajišťuje�naše�obec�
svoz�a likvidaci�komunálního�odpadu�
z popelnic,�nákup�a osazení�kontej-
nerů�na sklo,�papír�a plasty�a násled-
nou�likvidaci�tříděných�odpadů,�ce-
loroční�provoz�sběrny,� svoz�nebez-
pečných�a velkoobjemových�odpadů,�
sběr�odpadů�po území�celé�obce�po-
hozených�na území�našich�šesti�ves-
nic,�likvidaci�odpadů�od hřbitova�atd.

Musím�konstatovat,�že�poplatky�
vybírané�za svoz�a likvidaci�odpadů�
v naší�obci�se�snažíme�držet�na mi-
nimu,�a že�vybraná�suma�nepokryje�
veškeré�náklady.�V roce�2009�bylo�
na poplatcích�vybráno�350�000�Kč,�
ale�celkem�jsme�hradili�ze�společné�
obecní�poklady�specializovaným�fir-
mám�530�000�Kč.�K tomu�ještě�dal-
ších� 180�000�Kč� bylo� vynaloženo�
na další�činnosti�spojené�s odpado-
vým�hospodařením.

Ale� je� fajn,� že� za  poslední� roky�
zmizely� větší� černé� skládky� a  ob-
čané�a majitelé�objektů�se�z napro-
sté�většiny�chovají�velice�ohleduplně�
ke svému�okolí.�Za žádné�odpady,�ani�
za ty�tříděné�v kontejnerech,�nezís-
kává�obec�žádné�peníze.�Naopak,�vše�
musíme�hradit.�Jen�v rámci�celore-
publikového�systému�za třídění�zís-
káváme�ze�zvláštního�fondu�od vý-
robců�obalů�odměnu�za řádně�roztří-
děné�plasty�a další�obalové�materiály.

Poplatky� nelze� požadovat� jen�
po místních�občanech,�vždyť�je�více�
jak�polovina�objektů�jen�pro�rekreaci.�
A služby,�které�plošně�zajišťuje�obec,�
využívá�každý.

Vydávané� známky� jsou� regis-
trační�známky�informující�svozovou�
firmu�o uhrazení�poplatku.�Zároveň�
dle�vydaného�počtu�známek�je�obci�
účtována�roční�platba.�Jelikož�počet�
známek� vypovídá� o  množství� od-
padu.�Chceme-li�udržovat�poplatek�
co�nejmenší,�tak�je�důležité�třídění.�
Důležité�je�zamyslet�se�nad�tím,�co�
je�a co�není�odpad�a jde-li�nějak�ještě�
využít.� PKČ

VOLBY 2010
V letošním�roce�budou�v České�republice�troje�volby.�V květnu�budou�

volby�do Parlamentu�ČR�a na podzim�volby�senátní�a komunální.�Určitě�jde�
o možnost�pro�nás�občany�vyjádřit�své�názory�a je�potřebné�se�voleb�účast-
nit.�Velmi�důležité�pro�denní�život�v místě�budou�volby�do obecních�zastu-
pitelstev.�Naše�obec�má�šest�vesnic�a osobně�zastávám�názor,�že�je�potřebné�
mít�z každé�místní�části�alespoň�jednoho�zastupitele.�I proto�má�naše�obec�
poměrně�početné�zastupitelstvo�a to�patnáctičlenné.�Čas�plyne�a je�potřeba�
připravovat�kandidátky.�Dnes�není�potřeba�být�členem�politické�strany,�aby�
mohl�občan�kandidovat.�Potřeby�našich�občanů,�provozní�chod�obce�a směry�
dalšího�rozvoje�našich�vesniček�jsou�věci,�na kterých�se�po pracovních�dis-
kusích�současní�zastupitelé�celkem�shodují.�Jen�je�třeba�každodenní�práce,�
aby�se�vše�dařilo�naplňovat.�Proto�hledejme�mezi�sebou�vhodné�a ochotné�
spoluobčany,�kterým�záleží�na veřejném�dění.�Myslím�si,�že�je�mezi�našimi�
spoluobčany�hodně�schopných�lidí.�Proto�se�domlouvejte�v rámci�soused-
ských�setkání,�v rámci�spolků�a sdružení�či�v rámci�vesnic�a celé�obce�na slo-
žení�kandidátek.�Obec�je�především�o místních�lidech,�kteří�se�rozhodli�spo-
lečně�žít�na jednom�místě,�vzájemně�se�ctít,�chtít�se�setkávat�a společně�se�
starat�o věci�veřejné.� PETR�KLÁSEK�ČERNICKÝ

„Tak jdu platit za tu popelnici“ 
aneb Odpadové hospodaření v obci

obcí.�Účastnilo�se�ho�240�pochodu-
jících.�Poděkování�patří�všem,�kteří�
se�o zajištění�pochodu�postarali.
•� Projednána�a odsouhlasena�žádost�
pana�Šlajse�o prodloužení�nájemní�
smlouvy�na Kulturní�dům�Chanovice�
na 1.�pololetí�2010.
•� Firma� Haas� Fertigbau� zajistila�
v průběhu�posledních�dvou�měsíců�
kolaudační�rozhodnutí�nebo�řádné�
zkušební�provozy�pro�naprostou�vět-
šinu�výrobních�hal,�pilnici,�manipu-
laci�a další�provozy�ve výrobním�are-
álu.

V Holkovicích na návsi dva místní chovatelé vystavěli holubník a jejich chov 
se stal místní atrakcí. PKČ

Oznámení
Virtuální univerzita třetího věku za-

hájí ve čtvrtek 25. února v chanovic-
kém zámku jarní semestr na téma Les-
nictví. Jedná se o šest přednášek, které 
seznamují s lesními dřevinami, význa-
mem vody v přírodě, hospodářskou 
úpravou a ochranou lesa a pilařským 
zpracováním dřeva. Noví zájemci se 
mohou přihlásit i na první nebo druhé 
přednášce, bližší informace u Boženy 
Legátové nebo v základní škole.

Pozvánka
Jarní seminář s  Mgr.  Ivou Siebe-

rovou pro rodiče s dětmi ostatní ve-
řejnost se koná ve čtvrtek 18. března 
od 16 hodin v chanovickém zámku. 
Budeme zdobit kraslice škrabáním 
a leptáním. Potřeby: vajíčko uvařené 
natvrdo nebo vyfouknutá skořápka, 
obarvené v cibulových slupkách a os-
trý předmět na škrabání.
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Společenská rubrika
Jubilanti leden–březen 2010
60�let� Milena�Šilhavá�Slatina,�Pavla�Horká�Chanovice,�Bedřich�Pícka�

Holkovice,�František�Pavlovský�Chanovice,�Jaroslav�Bláha�
Chanovice,�Růžena�Frčková�Kadov

65�let� Jaroslav�Vaněček�Slatina,�Marie�Skuhravá�Chanovice,�Marie�
Rajtmajerová�Chanovice,�Václav�Šmat�Chanovice,�Josef�Soukup�
Chanovice,�Hana�Albrechtová�Kadov,�Jana�Klimeš�Vrbno,�Zdeněk�
Novák�Pole

70�let� František�Brůha�Holkovice,�Milada�Havránková�Újezd u Chanovic,�
Danuše�Růtová�Slatina,�Blažena�Silovská�Holkovice,�Ervín�Horký�
Chanovice

80�let� Miroslava�Hausenblasová�Lnářský Málkov
81�let� Milada�Ladmanová�Kadov,�Růžena�Augustinová�Pole
82�let� Božena�Benediktová�Slatina
83�let� Růžena�Makrlíková�Dobrotice
85�let� Václav�Cheníček�Vrbno,�Jarmila�Sluková�Kadov
86�let� Růžena�Zíková�Černice,�Božena�Kušková�Pole,�Anna�Tomášková�

Vrbno
88�let� Josefa�Dubská�Kadov
89�let� Miloslav�Červený�Chanovice
90�let� Anastázie�Vaněčková�Slatina,�Josef�Huřťák�Vrbno
93�let� Anna�Šilhavá�Slatina

Všem�jubilantům�srdečně�blahopřejeme!

Čtenáři nám píší…

„Tomáš�Býček�se�narodil�10. května�
1910�v Holkovicích.�Zde�jeho�otec�
vlastnil� mlýn� (pravděpodobně�
zvaný� „Barák“).� Měl� dvě� sestry�
a bratra.�V letech�1916–1918�chodil�
do obecné�školy�v Týně�nad�Vltavou,�
kde�měl�zřejmě�příbuzné.�Tomu�na-
svědčuje�i skutečnost,�že�jeho�otec�v r.�
1930�holkovický�mlýn�prodal�a kou-
pil�značně�větší�mlýn�s pilou�právě�
v Týně�nad�Vltavou.

Po  obecné� a  měšťanské� škole�
se� připravoval� na  mlynářské� ře-
meslo.�Vyučil�se�mlynářem�a absol-
voval�dvouletou�státní�mlynářskou�
školu.�Po ukončení�vojenské�služby�
u 11.�pěšího�pluku�v Písku�pracuje�
ve mlýně�svého�otce.�Ten�na podzim�
1937�v 58�letech�umírá.�Krátce�poté�
rodina�mlýn�prodala.

V létě�1939�T.�Býček�odjíždí�dob-
rovolně�na práci�do Třetí�Říše�(Ně-
mecka)�s cílem�emigrovat�na „Západ“.�
Po vystřídání�několika�zaměstnání,�
nakonec� jako� závozník� stěhovací�
firmy�při�zakázce�do blízkosti�stát-
ních�hranic�přechází�do Švýcarska.

1.�června�1940�vstupuje�do čsl.�za-
hraniční�armády�ve Francii�a krátce�
se� účastní� bojů� až� do  kapitulace.�
Po úspěšné�evakuaci�se�v Anglii�za-
řazuje�do 1.�pěšího�praporu.�Začát-
kem�roku�1943�se�dobrovolně�hlásí�
k plnění�úkolů�v Protektorátu�Čechy�
a Morava.�Po náročné�přípravě�je�za-
řazen�do paraskupiny�„Barium“.�Sku-
pina�se�v říjnu�1943�přemísťuje�do Al-

žíru�a v  lednu�1944�do  jižní� Itálie.�
Po několika�neúspěšných�pokusech�
je�konečně�3.�dubna�1944�před�půl-
nocí�skupina�vysazena�u obce�Vysoké�
nad�Labem.�Již�na první�záchytné�ad-
rese�v Holicích�jsou�parašutisté�nejen�
odmítnutí,�ale�adresát�návštěvu�bez-
prostředně�hlásil�na četnické�stanici,�
a tak�od prvních�dnů�na území�Pro-
tektoktorátu�jsou�stíháni�Gestapem.

Po  válce� se� Tomáš� Býček� hlásí�
11. května�na Ministerstvu�národní�
obrany�a krátce�poté�je�vzat�do vy-
šetřovací� vazby.� On� jediný� přežil�
a měl�také�velmi�úzké�vztahy�s kon-
fidentem� G.� Židem.� Toho� do  sku-
piny�ale�přivedl�velitel�skupiny�npor.�
Šandera.�Příčinou�vztahů�mezi�Býč-
kem�a Židem�byla�skutečnost,�že�se�
T. B.�velmi�dobře�znal�s jeho�otcem,�
který�jako�štábní�rotmistr�emigroval�
do Anglie.

Po měsíci�je�T. B.�z vazby�propuš-
těn�a na zvláštní�žádost�odchází�zne-
chucen�1. listopadu�1945�v hodnosti�
poručíka�z armády.

V civilu�získává�místo�národního�
správce�pily�v Křemýži�(okr.�Bílina).�
Po únoru�1948,�jako�řada�příslušníků�
tzv.�„západní�armády“,�emigruje�přes�
Německo�do Anglie.�Údaje�o jeho�dal-
ším�životě�nejsou�podrobně�známy.�
Vystřídal� řadu�zaměstnání,�aby�na-
konec�pracoval�jako�kuchař�jídelních�
vozů�na žel.�trati�Londýn–Edinburg.�
Zemřel�v Londýně�28. 11. 1986.“

Ing. MILOSLAV�RODINA

O životě pana Tomáše Býčka

Ski 2010
Letošní�zima�nás�obdařila�velkou�

sněhovou�nadílkou.�Sněhu�je�dost,�
a tak�jistě�všichni�říkají,�že�už�by�to�
mohlo�stačit.�Někteří�lidé�jsou�rádi,�
vytáhnou�lyže�běžky�a vyrazí�po okolí�
se�projet,�provětrat�svoje�tělo� i du-
cha.�Pole,�louky,�lesy�jsou�oblečeny�
do sněhové�peřiny,�jinovatka�zdobí�
stromy�do krásy.�Je�možné�dojet�se�
podívat�do některých�lokalit,�které�
jindy�buď�nejde,�nebo�nemáme�mož-
nost�navštívit.�Cesty�v našem�okolí�
nejsou�nijak�náročné,�nechá�se�cel-
kem�dobře�ujet�i nějaký�ten�kilometr�
bez�větší�námahy.

Hodně� lyžařských� zážitků� bez�
úrazů�a šťastný�návrat.� VH

Na Silvestra�se�v Kadově�konal�již�tradiční�„Silvestrovský�pinčes“�s velkou�
účastí,�dobrými�cenami,�ovárkem,�křenem�i vítězi:�Tomáš�Kapr�(1. místo),�
Bohuslav�Valach�(2. místo),�Tomáš�Vaněček�(3. místo).�Ocenění�dostal�i nej-
mladší�účastník�turnaje�a nejlepší�fotoreportérka.� text�a foto�v. t.

Pod Malým čertovým náramkem Novoroční pochod po čertových kamenech se také velice povedl. Na startu se 
sešlo odhadem 50 lidí. Počasí se celkem vydařilo, akorát kameny byly velice kluzké, což nás všechny nutilo k velké obe-
zřetnosti. Pochod byl zakončen v klubovně v Kadově s novoročním nealko punčem pro děti, svařáčkem pro dospělé, 
vánočním cukrovím, chlebíčky a byla i ovarová polévka „vyprošťovačka“. text a foto v. t.

Silvestrovský pinčes

Letošní� dlouhá� zima� se� nechce�
vzdát� své� nadvlády,� přesto� datum�
v kalendáři�naznačuje�příchod�jara.�
Paní�Zdeňka�Truhlářová�nám�pro-
zradí,� jak� se� co� nejlépe� připravit�
na jarní�práce�na zahradě�i čím�oz-
dobit�interiér.

Během�března�a dubna�je�vhodné�
předpěstovat�např.� listovou,�plodo-
vou,�brukvovitou�zeleninu,�kterou�
po 15.�květnu�přepícháme�na záhony.�
Tou�dobou�můžeme�provést�přímý�
výsev�luštěnin�a kořenové�zeleniny.

Z  květin� si� předpěstujeme� let-
ničky�(petunie,� lobelky,�povijnice)�
a některé�z trvalek.�Ven�potom�vysé-
váme�dvouletky�(macešky,�hvozdíky)�
i trvalky�(vlčí�bob,�traviny)�a vysazu-
jeme�hlíznaté�rostliny(mečíky,�jiřiny).

Domů� si� v  těchto� měsících� mů-
žeme�koupit�petrklíče�nebo�narych-
lené�narcisy�a přivolávat�blížící�se�jaro.�
Je-li�možnost�umístění�na chladněj-
ším�místě,�odmění�se�nám�dlouhou�
dobou�květu.

V březnu�a dubnu�můžeme�vyrazit�
do přírody�a sbírat�žluté�květy�pod-
bělu,�abychom�je�nasušili�na léčivý�
čaj�na zimní�nachlazení.

A také�něco�pro�houbaře.�Leden,�
únor,�ale�i březen�je�vhodný�ke sběru�
jidášových�uší,�které�rostou�na sta-
rých� odumřelých� bezinkách.� Jsou�
vhodné�k přípravě�asijských�pokrmů.

Zahrádkářům� nastává� čas� řezu�

ovocných�stromů�a keřů.�Ve vegetač-
ním�klidu�se�provádí�udržovací�řez�
jabloní�a hrušní,�rybízu�a angreštu.

Víte, že
•� Oranžová�mrkev�byla�vyšlechtěna�
v 17. století?�Do té�doby�přirozená�
barva�mrkve�byla�žlutá.
•� Kukuřice�se�pěstuje�již�7�000�let?�
Když� Kryštof� Kolumbus� dorazil�
do Ameriky,�měli� Jižní� indiáni�vy-
šlechtěné�a vypěstované�všechny�zá-
kladní�odrůdy�této�rostliny.

•� U  nás� zdomácnělé� muškáty�
k  nám� přišly� z  Jižní� Afriky?� Petr-
klíče�ze�střední�a jihozápadní�Číny?�
A všechny�původní�druhy�begónií�
pocházejí�z Jižní�Ameriky?� JR�

Rady pro naši zahradu

Připravujeme
SDH� Slatina� oslaví� v  tomto�

roce�105.�výročí�založení�sboru.�
15.�května�2010�se�uskuteční�okrs-
ková�hasičská�soutěž.

V  polovině� prosince� se� konala�
v místní�klubovně�Valná�hromada�
SDH�Defurovy�Lažany.

Po slavnostním�zahájení�starosta�
Pavel�Hladík�a velitel�pan�Josef�Šrá-
mek� ml.� zhodnotili� činnost� sboru�
v roce�2009�a poděkovali�všem�za vy-
konanou�práci�pro�sbor.�Poté�násle-
dovalo�ocenění�práce�některých�členů�
sboru�za jejich�dlouholetou�práci.

Jelikož�letošní�rok�je�tzv.�„voleb-
ním“�proběhly�volby�i v našem�sboru�
dobrovolných�hasičů.�Mimo�drob-
ných� změn� zůstalo� vedení� sboru�
stejné.�Na závěr�valné�hromady�se�
konala� prezentace� činnosti� a  vý-
sledků�sboru�hasičů�v roce�2009.

Poděkování�patří�i členkám�sboru,�
které� se� postaraly� o  občerstvení�
na valné�hromadě.� P. H.

Nejúspěšnější výsledky 
v roce 2009

Mladí hasiči
2. místo
okrsková�soutěž�Chanovice
23. místo (z 69 hlídek)
Pačejov�hra�Plamen�2009–2010

Muži
2. místo
okrsková�soutěž�Chanovice
15. místo
okresní�soutěži�Dlouhá�Ves
1. místo
netradiční�požární�útok�Budětice
5. místo
Memoriál�Ladislava�Duchoně
1. místo
netradiční�požární�útok�Myslív

Valná hromada SHD Defurovy Lažany

Tradiční�turnaj�v pozemním�ho-
keji� na  ledové� ploše� připravili� tře-
bomysličtí�dobrovolní�hasiči.�Díky�
mrazivé� přízni� počasí� vyšel� celý�
turnaj�na výbornou�a z vítězství�se�
mohlo�radovat�mužstvo�hasičů�z De-
furových�Lažan.�Letošního�ročníku�
Mozgy�cupu�se�zúčastnilo�rekordních�
jedenáct�týmů.

Finálové�klání�mezi�Defurovými�
Lažany�a Velkým�Borem�přineslo�cel-
kem�jednoznačný�průběh,�když�su-
verénní�hráči�Defurových�Lažan�po-
stupně�navyšovali�skóre�až�na koneč-
ných�5:2�ve svůj�prospěch.� P. H.

Hasiči z Defurových Lažan vyhráli
Mozgy cup
Celkové pořadí turnaje
� 1.�Defurovy�Lažany
� 2.�Velký�Bor
� 3.�Dobytek�Třebomyslice
� 4.�Svéradice
� 5.�Hlemýždi�Třebomyslice
� 6.�Psycho�Třebomyslice
� 7.�Bramboři
� 8.�Lhota�Horažďovická
� 9.�Šumavský�Expres
10.�Velenovy
11.�Komušín


